

Ramadan Asr talk 01

Written by: Sk. Abdurazzag Taher Farih

Translated by: Dr. Faheem Bukhatwa

Ramadan 1437

June/July 2016

All thanks be to Allah the Lord of the worlds. We seek Him to help us on matters of life and faith. Peace and prayers be upon the prophet Muhammad and upon his people and disciple. May Allah greet you dear respected brothers and sisters, and I ask Allah who gathered us in this blessed hour on a deed of obedience, I ask Him to gather us in the hereafter with the master of all preachers, and Imam of all prophets in his paradise and final destiny, He is a supporter of that and capable to do so.

Ramadan has approached. This month is great and a blessed month. Allah has chosen it from all other months of the year during which a great imposed worship is to be done. Allah says: **{and your God creates what He wants and chooses}**. And as you already know this worship is one of the foundations of Islam.

When Ramadan approached, the messenger ppbu became extremely happy and delighted with it, and went on saying to his companions: “Here, the month of Ramadan has come to you, the month of Ramadan has come to you. It is a blessed month. Allah has imposed its fasting upon you. during this month, the gates of paradise are opened, and the gates of hellfire are shut, and the worst of Satans are chained. This month of Ramadan has a night within it which is better than a thousand months,

(meaning its benefit and reward exceeds that which can be obtained in 80 years), whoever is denied its reward and blessings then what a denial that is”.

Fasting dear brothers and sisters is a great worship that each and every Muslim man or woman should give it a lot of attention. They should learn its foundations, rules, recommendations and its nullifications.

Every Muslim should follow it and makes sure to implement it. So then a person can do this worship as Allah commanded. Reward is then expected without a trial or questioning just as Allah has promised.

What is fasting?

Linguistically, fasting is to give up stop or stay off doing something.

From an Islamic law prospective, fasting is to stay off what would null or discontinue fasting from dawn to sun down, with the intention to do so.

Allah Has enforced fasting for many fantastic insights or wisdoms, the greatest of all is God fearing. Allah says: {Fasting is prescribed on to you just as it was prescribed on to those before you just so you may be God fearing }

Fasting Foundations

Fasting has three foundations:

1. Intention. This is the first of the foundations for fasting. Intention is a deed associated with the heart. Any worship is not successful except with the intention. It is enough for Ramadan to make the intention to do the fasting once, unless if fasting is interrupted by a travel or a sickness or some other reason. It is better though to avoid misunderstanding is to refresh the intention for each day of Ramadan.
2. From dawn to sun down, refrain from consuming food and drink and refrain from indulging into all others actions which can annul fasting. As per the verse from Allah's which says: **{Eat and drink until the white thread becomes distinct to you from the black thread of the dawn. Then strictly observe the fast till nightfall}**
3. The person doing the fasting. The conditions or requirements are that the person must be Muslim, sane, mature and capable to do the fasting.

Nullification of fasting:

- 1) Starting with the toughest and its biggest sin and that is intercourse. If a fasting person has sex with his wife during day time in Ramadan then his fasting is nulled and must do a substitution or as a compensation (*Qathaa*) as well the big atonement or a penance

(*Kaffarah*) and it involves the following and in this order:

1. Setting free of a Muslim slave, and if not able to do so, then ..
2. Fasting consecutively two months without breaks in between, and if not capable to do so, then..
3. Feeding of sixty poor people.

2) Getting sexual arouse to the point of ejaculation. Meaning without actual intercourse. This who ejaculates due to arousal without intercourse, but may be due to kissing, approaching, touching, or using the hand then it is a sin and one has to do *Qathaa* (compensation or substitution day of fasting) but not the *Kaffarah*.

While if a fasting person goes to sleep and has an exciting dream which causes him to ejaculate while asleep, then he should have the *Gusl* shower, and he is to continue his fasting and there is no sin *Qathaa* or *Kaffarah*. The reason is that this ejaculation happened unintentionally and beyond his control.

3) Intentionally eating or drinking. Anyone who intentionally eats during the day of Ramadan then his fasting is nulled and it is a sin and one has to do *Qathaa* (compensation or substitution day of fasting) but not the *Kaffarah*.

This who due to forgetfulness eats or drinks then let him continue the fasting. Consider that Allah has fed him or gave him a drink.

- 4) Intentionally throwing up or vomiting. This can be done by one putting his finger down his throat in order to empty his stomach. If vomiting takes place then fasting is nulled, and must re-fast in compensation or fast a replacement day (*Qathaa*). While if vomiting happens not intentionally and without his choice to do so, then let him continue his fasting as normal.
- 5) For women either getting the period or going through the after birth bleeding. If a female can see the blood of the blood caused by a period or afterbirth during a day of fasting either at the start of day or towards the end of the fasting day, even if it was moments before the end of the day's fasting or azan of *Maghrib*, then she must break her fasting by eating or drinking and she must do compensatory or a replacement fasting for that day after she becomes blood free (*Qathaa*).

Fasting Exemptions:

There are many exemptions that Allah Has conferred upon us, or gifts He gave to His slaves. He did that in order to avoid difficulty and suffering. They include:

1. It is permissible for a fasting sick person to break fasting during the day. Similarly, a traveling person

who has difficulty travelling while fasting can break the fast.

2. It is also permissible for a person who is fasting to use the *Miswak* twig for brushing the teeth at any time, before or after mid-day. The scholars are saying that using Miswak is permissible for a fasting person at all times during a day in Ramadan, especially at the six times specifically mentioned and defined. They are: At prayers, at *wado* wash, at wakening up from sleep, and when entering a house, and when reciting Quran and when wishing to change the mouth smell or using it as a breath freshener. Those are the six times or occasions our prophet ppbu used to use *Miswak*.
3. It is permissible for a fasting person to wash up with cool water in order to get some relief from heat or thirst.
4. It is also permissible for a fasting person to take some medicine such as drops into the eye or ear while fasting on a day of Ramadan. Nothing is wrong with that what so ever.
5. It is permissible for a fasting person who is sick with Asthma to use the inhaler in an asthmatic attack or a breathing difficulty situation.

Etiquettes of fasting

1. *Sahoor* or the Early breakfast meal.

The messenger ppbu said: {Do have the *Sahoor* meal, there is a blessing in *Sahoor*}. *Sahoor* can be with a lot

of food or little food or even with no food, just a sip of water.

2. When breaking the fast is not to delay it. Messenger ppbu said: {People will remain well as long as they break their fasting immediately}.
3. It is following the tradition of the messenger ppbu to break fasting by having a fresh date fruits. If not found then some dried date fruits; and if not found then a drink of water.
4. A fasting person should ask Allah frequently or make *duaa* a lot. Remember that a *duaa* or a request made by a fasting person does not get refused. A fasting person should make *duaa* at time of breaking the fast. The messenger ppbu used to make the following *duaa* when breaking his fast: **{thirst has gone, veins have been dampened and reward has been affirmed with the will of Allah}**

Errors or mistakes during fasting

There is no doubt that those who fast are some of the best slaves or worshipers of Allah. There are some errors or mistakes that are made by some of those who fast, some of which are:

1. **Taking it so serious at the start of the month and easy, relaxed or lazy towards the end.**

Some of those who fast approach this worship of fasting with great enthusiasm at the start of the month. They take care of prayers in congregation (or Jamaa), they become devoted to Fajr prayer, they adhere to reciting Quran, and persistently ask for forgiveness. And just as soon as the first few days of Ramadan pass laziness steps in and they would procrastinate off all this blessings. Remember the messenger ppbu said: **{the most loved deeds to Allah are those which continue or last, even if it was small or little}**. He also said: **{deeds are valued by the later ones}**. So, if you were amongst those Allah blessed and gifted with worship at the start of the month then do not lose those worships, and do not go lazy. In order that Allah may with the good conclusion of acceptance.

2. **Extravagance and over spending.** This is in food and drink. We must have balance. We must not be extreme in consumption of food and drink. Enjoy all the goodness Allah provides for us, enjoy it with what He permits or in Halal. But certainly without any wastage or extravagance for that is prohibited in Islam.
3. **Sleep and laziness.** Another mistake some of those who fast fall into is that they transform the month of Ramadan into a period of sleep and laziness and inactiveness. They spend the entire day or most of it

asleep. They miss the reward of the prayer in Jabaa. They miss the true meaning of fasting. Fasting was not imposed so you would go to sleep. Despite the fact that we must get enough sleep in order to provide our bodies with rest. A rest which we need to help us fast and help us do night prayers (Qeyam). But definitely not to spend the entire day asleep.

4. Express Quran recitation. That is another mistake many fasting people do. That is reading Quran at a fast rate without contemplation or reflection on the meanings, nor without proper, timely, well pronounced recitation. They usually aim at finishing reading the Quran, thinking what they are doing is the right thing. While they are on a great danger. Because the Quran was brought down upon the messenger ppbu on this month and Allah says: {ورتل القرآن ترتيلا} or {recite the Quran in proper, timely perfect fashion}.

الصيام في رمضان

كتبها الشيخ: عبد الرزاق طاهر فارح
ترجمها: د. فهم بوخطوة

رمضان 1437
يونيو/يوليو 2016

الحمد لله رب العالمين، وبه نستعين على أم الدنيا والدين، وصلى اللهم على النبي محمد، وعلى آله وصحبه وسلم. فحيّاكم الله جميعاً أيها الإخوة الفضلاء، والأخوات الفاضلات، وأسأل الله جلّ وعلا الذي جمعنا في هذه الساعة المباركة على طاعته، أن يجمعنا في الآخرة مع سيد الدعاة وإمام النبيين في جنّة ودار مقامته، إنه ولي ذلك والقادر عليه.

لقد أظننا شهر رمضان، شهر عظيم مبارك. إطفاه الله تعالى من بين شهور السنة، لأداء فريضة عظيمة فيه {وربك يخلق ما يشاء ويختار}، وهي كما تعرفون ركن من أركان الإسلام.

1. إستقبال رمضان

كيف كان يستقبل نبينا هذا الشهرن النبي صلى الله عليه وسلم! ذا أقبل رمضان بأنفاسه الخشاعة، فرح به فرحاً بالغاً، وسرّ به سروراً كبيراً، وقام في الصحابة يقول، كما في الحديث الذي رواه أحمد والنسائي وغيرهما من حديث أبي هريرة رضي الله عنه، كان صلى الله عليه وسلم إذا أقبل رمضان يقول: {أتاكم شهر رمضان، أتاكم شهر رمضان، شهر مبارك، فرض الله عليكم صيامه، تفتح فيه أبواب الجنة، وتغلق فيه أبواب الجحيم، وتغل فيه مَرَدَةُ الشياطين. وفيه ليلة خير من ألف شهر، (أي فيه ليلة يفوق خيرها أكثر من ثمانين عاماً)، من حُرِمَ خيرها فقد حُرِمَ}.

وإنما تُفتح أبواب الجنة في هذا الشهر لكثرة الأعمال الصالحة وترغيباً للعاملين. وتغلق أبواب النار لقلّة المعاصي من أهل الإيمان. ومردة الشياطين يُصقّدون بالسلاسل والأغلال، فلا يصلون إلى ما يريدون من عباد الله الصالحين من الإضلال عن طريق الحق والتنشيط عن الخير. وهذا من معونة الله علينا أن حبس عنا عدونا الذي يدعو حزبه ليكونوا من أصحاب السعير. ولذلك تجد عند الصالحين من الرغبة في الخير وترك عن الشر في الشهر أكثر من غيره.

2. ما هو الصيام

الصيام أيها الإخوة عبادة عظيمة. يجب على كل مسلم ومسلمة الإهتمام بها فيعلم أركانها، وواجباتها، ومستحباتها، ومبطلاتها. ويجب أن يعمل على أدائها وبذلك يكون قد أدّى هذه العبادة كما أمره الله تعالى. ويرجى له الأجر بغير حساب كما وعد الله بذلك.

فما هو الصيام لغةً وشرعاً؟

الصَّيَامُ لَغَةٌ: هُوَ الْإِمْسَاكُ وَالْكَفُّ عَنِ الشَّيْءِ.

وَأَمَّا الصَّيَامُ شَرْعاً فَهُوَ الْإِمْسَاكُ عَنِ جَمِيعِ الْمَفْطَرَاتِ مِنْ طُلُوعِ الْفَجْرِ إِلَى غُرُوبِ الشَّمْسِ مَعَ النِّيَّةِ.

اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى شَرْعُ الصِّيَامِ لِحَكْمٍ عَظِيمَةٍ، أَكْبَرُهَا وَأَعْظَمُهَا هِيَ التَّقْوَى لِلَّهِ جَلَّ وَعَلَا. {يَأْيُهَا الَّذِينَ آمَنُوا كَتَبَ عَلَيْكُمُ الصِّيَامُ كَمَا كَتَبَ عَلَى الَّذِينَ مِنْ قَبْلِكُمْ لَعَلَّكُمْ تَتَّقُونَ}.

وَأَمَّا أَرْكَانُ الصِّيَامِ فَثَلَاثَةٌ:

(أ) الركن الأول من أركان الصيام هو النية: أقل ركن من أركان الصيام، وهي عمل من أعمال القلوب لا تصح أي عبادة على الإطلاق إلا بها.

ويكفي لرمضان نية واحدة، ما لم تنقطع بسفر أو مرض أو غيره. والأفضل تثبيت النية لكل يوم خروجاً من خلاف.

(ب) والركن الثاني من أركان الصيام هو أن تمسك عن الطعام والشراب وعن جميع المفطرات من طلوع الفجر إلى غروب الشمس. كما قال تعالى: {وَكُلُوا وَاشْرَبُوا حَتَّى يَتَبَيَّنَ لَكُمُ الْخَيْطُ الْأَبْيَضُ مِنَ الْخَيْطِ الْأَسْوَدِ مِنَ الْفَجْرِ، ثُمَّ أَتَمُّوا الصِّيَامَ إِلَى اللَّيْلِ}.

(ج) والركن الثالث هو الصيام نفسه. بشرط أن يكون الصائم مسلماً عاقلاً بالغاً وقادراً على الصيام.

3. مبطلات الصيام

مبطلات الصيام عديدة وهذه هي أشهرها والله تعالى أعلم:

- **الجماع**،، المبطل الأول هو أشدها وأكبرها إثماً، وهو الجماع. فإن جامع الصائم زوجته في نهار رمضان بطل صومه، ووجب عليه القضاء والكفارة المغلظة. والكفارة المغلظة هي:

(أ) عتق رقبة مؤمنة، فإن لم يقدر على ذلك

(ب) صيام شهرين متتابعين، فإن عجز عن ذلك

(ج) إطعام ستين مسكيناً. وبهذا الترتيب قال جمهور أهل العلم.

- **إنزال المنى**،، والمبطل الثاني من مبطلات الصيام هو إنزال المنى بشهوة، أي بغير جماع. فمن أنزل منيه بشهوة بدون جماع عن طريق التقبيل أو المباشرة أو الملامسة أو الإستمناء باليد فهو أثم. وعليه القضاء دون الكفارة.

أما إذا نام الصائم في نهار رمضان واحتلم. فليغتسل وليتّم صومه، ولا شيء عليه، لأن الإحتلام بغي إرادة منه ولا إختيار.

- **الأكل والشرب** ،، المبطل الثالث من مبطلات الصيام هو الأكل أو الشرب عمداً. فمن أكل أو شرب متعمداً في نهار رمضان بطل صومه. وعليه الإثم. ووجب عليه القضاء دون الكفارة.

أما من أكل أو شرب ناسياً، فليتم صومه. فإنما أطعمه الله وسقاه.

- **القيء** ،، والمبطل الرابع من مبطلات الصوم هو القيء عمداً. وهو أن يضع الإنسان إصبعه في فمه ليُخرج ما في بطنه. فإن تقيأ الصائم عمداً بطل صومه. ووجب عليه القضاء. وأما إن ذرعه القيء بغير رغبة منه ولا إختيار فليتم صومه.
- **الحيض والنفاس** ،، والمبطل الخامس والأخير هو الحيض والنفاس للنساء. فإذا رأت المرأة دم الحيض أو جم النفاس في نهار رمضان ففإذا رأت المرأة دم الحيض أو جم النفاس في نهار رمضان. في أول اليوم أو في آخره، ولو قبل أذان المغرب بلحظات، بطل صومها وفسد. ووجب عليها أن تقطر، ويجب عليها بعد ذلك القضاء بعد الطهر. ما رواه مسلم من حديث عائشة.

5. رخص للصائمين

هناك رخص عديدة إمتنّ الله جلّ وعلا بها على عباده، رفعا للحرص ودفعاً للمشقة، ومنها:

- (1) **المريض** ،، أنه يجوز للصائم المريض أن يفطر في نهار رمضان
- (2) **المسافر** ،، وكذلك المسافر الذي يشق عليه الصوم كما قال تعالى
- (3) **السواك** ،، يجوز للصائم استخدام السواك في كل وقت، قبل الزوال وبعد الزوال. وهذا القول الراجح والصحيح من أقوال أهل العلم. فالسواك جائز للصائم في كل وقت من نهار رمضان، لا سيّما في الأوقات الستة التي ورد النص بذكرها وتحديدها وهي: عند الصلاة ، وعند الوضوء ، وعند الإستيقاظ من النوم ، ودخول المنزل ، وعد قراءة القرآن ، وعند تغيير رائحة الفم . هذه هي المواضع الستة التي ورد النص الصحيح أنه صلى الله عليه وسلم كان يستاك فيها.
- (4) **الإغتسال بالماء** ،، أنه يجوز للصائم أن يغتسل بالماء البارد ليذهب عن نفسه الحرّ أو العطش.
- (5) **الدواء** ،، من رخص الصيام أيضا أنه يجوز للصائم إن إحتاج أن يضع دواء كالقطرة مثلا في أذنه أو في عينه في نهار رمضان. فلا حرج عليه على الإطلاق.
- (6) **بخاخ الربو (الأزما)** ،، يجوز للصائم الذي أصيب بمرض الربو أن يستخدم البخاخ في حال أزمة تنفسه وليتم صومه.

6. آداب الصَّيام

بإيجاز شديد ، تتلخص آداب الصَّيام في:

- 1) السَّحور ،، قال النبي صلى الله عليه وسلم: {تَسَحَّرُوا، فَإِنَّ فِي السَّحُورِ بَرَكَةً}. ومن المستحب تأخير السحور. والسحور يحصل بكثير الطعام وقليله. بل ولوجرة ماء.
- 2) تعجيل الفطور ،، من آداب الصَّيام أيضا تعجيل الفكور. وقال النبي صلى الله عليه وسلم: {لا يزال النَّاسُ بخير ما عَجَّلُوا الفطر}
- 3) التمر ،، من السنَّة أن يكون إفطار الصائم على رطب، فإن لم يجد فعلى التمر، فإن لم يجد فعلى الماء.
- 4) الدَّعاء ،، أن يُكثِر الدَّعاء . فَإِنَّ للصائم دعوة لا تُرد. وأن يدعو الصائم عند إفطاره. وما ثبت عن النبي صلى الله عليه وسلم قوله: {ذهب الظَّمأُ ، وابتلت العروق، وثبت الأجر إن شاء الله}

7. أخطاء الصَّائمين

لا ريب أن الصائمين من أفضل عباد الله. ولكن هناك بعض الأخطاء التي يقع فيها بعض الصائمين، ونذكر منها:

1. الجد في أول الشهر والتكاسل في آخره

إن بعض الصائمين يُقبلون على العبادة في أول الشهر إقبالا طيباً. فيحرص الصائم على الصلوات في الجماعة، ويحرص على صلاة الفجر، ويحرص على قراءة القرآن، ويحرص على الإستغفار والقيام. فإذا انقضت الأيام الأولى من الشهر، تكاسل عن هذا الخير كله. وتذكر أيها الصائم قول النبي صلى الله عليه وسلم كما في الصحيحين من حديث عائشة، أن النبي صلى الله عليه وسلم قال: {أحب الأعمال إلى الله أدومها وإن قلَّ}. وكذلك قال النبي صلى الله عليه وسلم كما في صحيح البخار: {إنما الأعمال بالخواتيم}. فإن كنت ممن منَّ الله عليك بعبادة من العبادات في أول الشهر، فلا تضيِّع هذه العبادات ولا تتكاسل لعل الله أن يختم لك بالقبول.

2. الإسراف والتبذير

من الإخطاء التي يقع فيها بعض الصائمين هو الإسراف والتبذير في المأكل والمشرب. فيجب علينا أن نكون معتدلين، وأن نكون وسطا في المأكل والمشرب. إستلذ بطيِّبات الله تبارك وتعالى، وبما أحل الله لك، ولكن من غير إسراف ولا تبذير. فإن الإسراف حرام.

3. النوم والخمول

من أخطاء بعض الصائمين أيضا أنهم يحولون شهر رمضان إلى فرصة للنوم والخمول والكسل. فترى كثيراً منهم يثضي النهار كله أو معظمه نائماً، ويضيع صلاة الجماعة. والمقصود من الصيام ليس هذا. فلم يُشرع لك بالصيام لتنام. مع أنه لا حرج علينا أن ننام قسطاً وافياً يُريح البدن، ويُعيننا على الصيام والقيام. أمّا أن نقضي النهار كله نوماً، فلا.

4. قراءة القرآن بدون تدبّر

من أخطاء بعض الصائمين أيضا المسارعة في قراءة القرآن بلا تدبّر أو ترتيل. هذا بهدف الإنهاء من إستكمال قرائته، معتقداً أن ما يفعله هو الصحيح. ولكنه هو على خطر عظيم. لأن القرآن نزل في هذا الشهر على رسول الله صلى الله عليه وسلم، وقال الله فيه: {ورتل القرآن ترتيلاً}.